
Hannu Eerikilinen

UNELMA TELEVISIOSTA
PERFORMANSSINA

Haastateltavana Van Gogh TV:n
johtaja Mike Hentz

Mike Hentz johtaa Hampurissa sijaitsevaa
Ponton European Media Art Labia ja sen
yhteyde ss6 toimivaa kokeellista tv-proj ektia
Van Gogh TV:tri. Ponton European Media
Art Lab on mediataiteiden tutkimus- ja
kehittelykeskus, "taidelaboratorio ", j oka on
vuodesta 1989 tuottanut muun muassa eri-
laisia taiteen ja kommunikaation viilimaas-
tossa Iiikkuv ia radio-, video- j a tv-proj ektej a.
Keskuksen ajatuksena on koota yhteen tai-
teilijoita, tutkijoita ja tekniikan asiantunti-
joita, joita yhdistiiii pyrkimys loytiiii medi-
oille uusia, vaihtoehtoisia kdyttotapoja.

Van Gogh TV aloitti Kasselin 8. docu-
mentan (1987) yhteydessd toteutettuna ra-
dioprojektina, joka toimi sekd festivaalira-
diona ettzi itsendisend radiofoni sena teokse-
na, reaal i aikai sena 66nitilana. Se levittiiytyi
ympdri Kasselia yhdistden samaan liihetyk-
seen erilaisia tapahtumia ja ihmisiii- Televi-
sio tuli mukaan Osnabrtickin mediataiteen
festivaal illa I 9 8 8. Si itii eteenpriin Van Gogh
TV on toteuttanut kihinnii tv-projekteja.
joissa on yhdistelty videota, tietokonetta ja
satelliittia. Kasselin 9. documentaan Van
Gogh TV valmisti Piazza virtualen, jossa

oli ryhmiille tyypilli sesti keskeistzi vuorovar-
kuttei suus, katsoj an mahdollisuus osallistua
ohjelmaan reaaliaj assa.

Mike Hentzin katsannossa television var-
sinainenj a omin toimintatapa on suora ldhe-
tys. Hdnen mukaansa televisio alkoi taantua
kommunikaatiokeinona, kun magneettinen
kuvantallennus otettiinkriyttoon I 950-luwn
lopulla. Sen myotd televisio menetti sille
mediana kuuluvan erikoislaatuisen viehii-
tyksen, joka perustuu tapahtuman ja sen
esityksen samanaikaisuuteen. Television
kultakauden historiallisia j a erityisesti mie-
leenj ddneitd suori a liihetyksiti ovat Hentzin
mielestd Englannin kuningattaren kruunaus,
Kennedyn vierailu Berliinissii, ihmisen las-
keutuminen kuuhun ja DDR:n kansannou-
su.

Nykyistti televisiota Hentz pitdd mani-
pulaatiokeinona, jolla valvotaan ihmisid ja
vahvistetaan heisszi "hypnoosin, pakollisen
kulutuksen ja huonon omantunnon kolmi-
yhteyttd". "Silla hetkelld, kun ihminen tun-
nustaa itselleen, ettti kaikki ponnistelu ja
koko olemassaolo on merkityksetontd, on
aika avata televisio."
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Tdmdn vastakohdaksi Hentz asettaa vuo-
rovaikutteisen television, j oka perustuu per-
formanssin ja mediataiteen parissa kehitel-
tyihin ideoihin osallistuvasta katsojasta.
Hentzin liihtokohtana on ndkemys, ettb val-
tatelevisio antaa katsojille ajankohtaista in-
formaatiota, mutta aina liian myohddn, niin
ettd katsoja ei voi reagoida nrikemdrinsd.
Ndin "katsojasta itsestzirin tulee alibi, sill6
hdn saa tietriri kaiken, mutta ei tee mitddn".
Vuorovaikutteisen television tehtdvd on sen
sijaan vetdd katsoja mukaan tapahtumiin.

Tdmdn listiksi Hentz ndkee television
"uutena kansantaiteena" tai mediaperfor-
manssina, jossa ennakoimattomat tapahtu-

matj a niiden televisuaalinen esitystapa muo-
dostavat "televisioympdri st<in" j a sille omi-
naisen ilmapiirin. Trillaisten "sosiaalisten
veistosten" (Beuys) tavoitteena on luoda
katsojille yhteinen kokemistila, jossa asiat
vdlittyvrit "uuden tv-kielen", kuvien ja aa-
nien yhdistelmien kautta.

Seuraava haastattelu on tehty 12.9.1990
Linzin Ars Electronica -festivaalilla, jossa
Van Gogh 7v toteutti satelliittiltihetyksend
viikon mittaisen Hotel Pompino -nimisen
r,uorovaikuttei sen tv-pelin. S i inti yhdisteltiin
mm. videon, tietokoneen j a kuvapuhelimen
keinoja, j oilla saatiin katsoj at osallistumaan
peliin.
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Hannu Eerikdinen; Yksi Van Gogh TV: n toiminnan
keskeisiii liihttikohtia on piraattitelevisio. Onko
piraattitelevisio menettfrnyt merkityksensl ny-
kyif,n, kun radioaallot ja tv-kanavat ovat yhi
enemmiin vapautuneet, kun kaikkialla on toimin-
nassa paikallisia radio- ja televisioasemia, kun
uusi teknologia mahdollistaa yhii kevyemmin ja
joustavamman ohjelmatoiminnan?

Mike Hentz: Ei. Piraattitelevisio pysyy thrkednd
toimintamuotona. Se on tdrked kanava maissa.
joissa ei ole vapaata tiedonviilitystd. Mutta myris
vapaassa mediayhteiskunnassa piraattitelevisiolla
ja -radiolla on merkittdvd rooli valtamedian vaihto-
ehtona. Jos piraattitoiminta on kiellettyii, se on vain
hyviiksi vapaudelle. Jos se laillistetaan, mutta sitA ei
kuitenkaan tueta, sekin on hyv;iksi. Tiill<iin se toimii
todellisena vaihtoehtona, erikoisinformaation ka-
navana.

Mitkii ovat tirkeimmit syyt siihen, etti viran-
omaiset edelleen tekevlt parhaansa estf,dkseen
piraattitelevisiotoiminnan?

Piraattitelevisiota vastustetaan siitri yksinkertaisesta
syystS, ettd televisiotoiminta on erittdin kallista.
Suunnattomien kustannustensa takia valtatelevisio
haluaa sriilyttiiii monopoliasemansa. Sille vasta-
kohtana se, mitd me teemme, on halpaa. Mehiin
tyoskentelemme kotivideokalustolla eikii meillii
ole laajaa teknistd henkilokuntaa, koska laitteet
ovat helppokiiyttoisiii. Tiistii huol imatta toimimme
kuin ammattimainen televisiostudio. Toisaalta toi-
mimme juuri piiinvastoin kuin virallinen televisio.
Meillii ei ole hierarkioita eikii statusasemia. Meilld
kamerat kiertiiviit kiidestri kiiteen ja tydtehtavat
vaihtuvat niin, ettd kaikki tekeviit kaikkea. Toi-
mimme avoimena studiona ja voimme rakentaa

studion vaikka bussiin. Vaihdamme joustavasti tek-
niikkaa kunkin tehtdvdn ja ldhetystilanteen mukaan.
Kaikki tdmd mahdollistaa ihmisten osallistumisen
ja monipuolisen vuorovaikutuksen.

Tdssd on myris asian ydin: niin pian kuin on
tarjolla tekninen vaihtoehto, se osoittaa kestdmdt-
trimiiksi rakennelman, jonka varaan nykyisen val-
tamedian oikeutus rakentuu. Kevytkalusto ja jous-
tavat toimintamuodot osoittavat, ettii televisioyhti-
oiden kallis ja jaykkiiliikkeinen tekniikka sekd val-
tava henkilokunta eivdt ole televisiotoiminnan vdlt-
tiimiittomiri edellytyksiii. Nykyisin on teknisesti
mahdollista tehdii jopa yhden miehen televisiota.
Olemme kokeilleet sitiikin.

Kiiytiitte siis tekniikkaa, jolla jokainen koululai-
nenkin voisi ja osaisi nykyisin tehdi omaa
televisio-ohjelmaansa.

Juuri se on meiddn toisenpitkdaikaisen projektimme,
Universit.v TV:n toiminta-ajatus. Ars Electronica ei
kuitenkaan halunnut meiddn tekevdn sellaista tv-
ohjelmaa. Mutta itse asiassa me teimme yliopisto-
televisiota Hotel Pompiror sisdlld. Tarjosimme
tietovisatyyppistii ohjelmaa Ars Electronicalle ja
siten pddsimme tekemddn ohielmaa niin kuin halu-
simme.

Jokaisessa koulussa, jokaisessa yliopistossa, missd
tahansa on nykyisin kevytvideokalustoa, siis mah-
dollisuus tuottaa televisio-ohjelmaa. Ndmd instituu-
tiot eiviit kuitenkaan hyodynnii laitteitta tehddkseen
vaihtoehtoista televisiota. Mrkseiviit?

Mutta teidin toiminnassanne on yksi suuri ero
muihin verrattuna, mahdollisuus kiiyttiiii satel-
liittiyhteyksiii. Miten saitte kiiyttiitinne satelliit-
tiyhteydet?



Van Gogh Tv:n Mike Hentz ohjaa suoraa satelliittil(ihetystd Riikassa kestillci 1992

Vuonna 1989 meidiit kutsuttiin Ars Electronicaan
tekemddn Van Gogh TV -projektia. Sanoimme jdr-
jestiijille, ettd aiomme myos liihettiiii ohjelmaa.
Sanoimme olevamme kiinnostuneita paikallisesta
ohj elmatoiminnasta. Kun sitten saavuimme Linziin
rakentamaan liihetysyksikkodmme, festivaaleilla
oli menossa kiista ORF :n kanssa toimintamuodoista.
Festivaali halusi tukea meiddn hankettamme, pai-
kallistason yksityistii televisiotoimintaa. Toisaalta
paikalliset sanomalehdet halusivat pystyttdd oman
radionsa.

Asia meni ORF:n korkeimman johdon piiiitettii-
viiksi. Viilttiidkseen ongelmia festivaalin kanssa -
ORF on mukana festivaaliorganisaatiossa - yhtio
varasi 3 sat-satelliitilta mahdollisimman palj on kiiyt-
triaikaa. 3-sat on saksankielisten maitten yhteinen
satelliittikanava, jonka liihetyspaikka ja ohjelma-
johto on Saksassa. Sivuuttaakseen Linzissd, Itdval-
lassa syntyneet paikallistason kiistat ORF siirsi
piiiitbksen meiddn ldhetystoiminnastamme 3sat-
jiirjestelmiin johdolle ja vapautuindin itse ohjelma-
vastuusta: eihiin ORF ole vastuussa siita, millaista
tv-ohjelmaa tulee Itdvaltaan rajan yli Saksasta.

Kun saimme ORF:n varaaman satelliittiajan kiiyt-
tririmme, me vain kdynnistimme ldhetystoiminnan
satelliitin kautta - ilman mitddn sopimusta, esteitd
tai sensuuria. Meillii oli video-8-kamerat. Sanoimme

ja liihettiikiiii se satelliitin kautta ulos. Ohjelmamme
viilitettiin satelliitin kautta ja siita tuli valtava me-
nestys. E,nsimmdisend iltana ohjelmaamme seurasi
30 000 ihmistii, vaikka liihetys alkoi kello yksiy<illii
eikii ohjelmasta oltu milliiiin tavoin tiedotettu etu-
kdteen. Ja joka piiivii katsojamddrd vain lisiiiintyi.

Satelliittiyhteydet eiviit ole kuitenkaan varsinai-
nen ongelma, silld emme ole kiinnostuneita satel-
liittiohjelmista sindnsS. Ideamme on tuottaa tv-
yhteyksien kautta avautuva ympdristo, televisio-
ympdrist<i. Teemme satelliittiohjelmaa, koska voim-
me sen avulla kokeilla eri kaupunkien kytkemistii
samaan tv-ldhetykseen. Esimerkiksi olemme sopi-
neet jo satelliittiyhteistyoprojektista Riian kanssa.
Tarkoituksemme on rakentaa sieltd satelliittiyhteys
Yhdysvaltoihin, koska eurooppalaiset eiviit tiedii,
mitii siellii on menossa. Meill?i ihmiset eivdt pddse
osallisiksi autenttisista tilanteista Amerikassa. Ha-
luamme saada satelliitin kautta aikaan elSvdd vuo-
rovaikutusta. interaktiivi sta kommunikaatiota. Tata-
hdn teemme, tosin pienemmdssa mittakaavassa,
nytkin, kun kdytdmme Hotel Pompinossa kuvapu-
helimia.

Mitii mieltii olet Marshall McLuhanin vanhasta
"maailmankyldn" ideasta, josta hin puhui 1960-
luvulla? Mahdollistaako nykyinen satelliittitek-
niikka sellaiset kansainviliset yhteydet?
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Kyllii tavallaan, mutta en ole niinkddn kiinnostunut
elektronisesta kulttuurista. Olen kiinnostunut siitd.
miten elektroniikkaa voi kiiyttiiii kommunikaatio-
yhteyksien rakentamiseen. Liihden siitd, ettd on
mahdollista kriyttiiti kehittynyttii tekniikkaa aivan
luonnollisella tavalla. Ongelma on siind, ettd ny-
kyinen hardware ei ole luonnollista. Kuluttajan
tasolla se on liian monimutkaista. Se on perusluon-
teeltaan jotenkin liian paljon ihmisluonnon vastais-
ta. Haluamme kontrolloida niiitii viilineitri niin, ettd
voimme muuttaa niitii jollakin tavoin inhimillisem-
miksi.

Tiirkeiimpiiii kuin puhua "maailmankyldstd" on
kiiyttiiii uusia medioita informaation j a tapahtumien
vdlittdmiseen. Projektimme ovat nimenomaan ta-
pahtumia. Saatamme ihmisiii yhteen, luomme kon-
takteja eri kaupunkien viilille. Meitii ei kiinnosta
vakituinen televisio- tai radiotoiminta, josta minulla
kylliikin on kokemuksia. Olin yhden ranskalaisen
radioaseman johtajana kolme vuotta, kunnes se
alkoi viihrin ajan kuluttua tuntua todella typeriiltii:
24 tuntia vuorokaudessa radiopalvelua, rockia, sehdn
oli vain 6dnitapettia ihmisille. Siitdpuuttui kokonaan
interaktiivisuus, takaisinkytkenndt ja yhteydet.

Radiota ei kiiytetii kytkentciihin. Sen todelliset
mahdollisuudet jiitetiiiin kiiyttiimiittti. Ryhdyimme-
kin miettimdan Van Gogh TV:n puitteissa, miten
radion voisi palauttaa performanssitasolle. Tarkoi-
tuksenamme ei ollut dokumentoida performanssia
videotaiteen tapaan, vaan halusimme siirtriii perfor-
manssin radion luomaan mediaympdristcion.

Minua kiinnostaa luoda medioiden avulla tiloja,
radio- ja televisiotiloja. Teimme esimerkiksi ldhe-
tyksiii, joissa oli suorat kuvapuhelinyhteydet Parii-
sista Hampuriin ja sieltii edelleen Yhdysvaltoihin.
Teimme niiitii ltihetyksiti silloin, kun amerikkalaiset
vihrezitjrirjestiviit Earth Day -tapahtuman San Fran-
ciscossa. Mutta se oli amerikkalaisille vain hupia,
he eivdt ottaneet sitd tosissaan. Saksalaiset vihredt
ovat "hard core" -vdked, heviporukkaa. He kysyiviit
amerikkalai si lta kuvapuhel imella: "Aj oitteko autoa
Maapallon piiiviinii?" Amerikkalaiset eivrit ym-
mdrtdneet koko juttua. Siita akoi kehkeytyii tappelu
saksalaisten ja amerikkalaisten vdlille: "Mitii hel-
vettia, mite tdmd oikein tarkoittaa, me juomme
tiiiilki Saksassa biodynaamisesti tehtyd viiniii, ja te
vain ajelette autolla ! " Amerikkalaiset taas vastaavat,
ettd Amazon-virralla tapahtuu aivan kauheita asioita
ja he kerriiiviit rahaa Amazonin suojelemiseksi. Ja
saksalaiset taas inttdvdt vastausta kysymykseen,
ajoitteko autoa Maapallon priiviinii.

Et tunnu olevan niinkiiiin kiinnostunut keinote-
koisten tai virtuaalisten todellisuuksien luomi-
sesta kuin todellisten kokemusten vllittiimisestii?

Aivan. Tiirkeintii ovat kokemukset ja yhteydet,
kulttuurien vdlinen vuorovaikutus telekommuni-

kaation avulla. Minusta uudet mediat ovat kiinnos-
tavia,jos niitd voi koetella kdytdnncissd. Jos keino-
todellisuutta voi kokeilla kdytdnnossS, olen siitd
kiinnostunut. Mutta haluan kokeilla kriittisesti ta
rakentavasti. Ajattelen aina, mihin vdlinettd voi
kiiyttiiii, enkii niinkiiiin vdlinettd sindnsd.

Kysymys yleisiistii on tdssd yhteydessii tiirkeii.
Olet lausunnoissasi korostanut ajatusta, ettfi uu-
sissa medioissa ja uudenlaisessa televisiossa kat-
soja on muutettava osallistujaksi. Miten tiimii
tapahtuu?

Tdhdn vastatakseni meiddn on pohdittava, mikd on
tapahtuma. Ohielmissamme on aina monenlaisia
asioita, jotka eiviit ole tapahtuneet television vaan
todellisen eldmdn tasolla. Otan esimerkiksi tilanteen.
kun teimme radio-ohjelmaa Kasselin 8. documen-
tassa.

Riippumatta siita mita tapahtui radiossa, ohjel-
mastamme tuli kokonainen "veistos" ihmisten ta-
.junnassa. SiitA tuli erddnlainen kommunikaation
tihentymd. Ihmiset kytkeytyiviit puhelimella sinne,
missd tapahtumat olivat kulloinkin menossa. Teim-
me radiofestivaalin, jonka piti alunperin kestdd
kymmenen tuntia mutta joka muuttuikin 24 tunnin
liihetykseksi. Meillii oli mukana noin 5000 tiimiin
ldhetyksen yhdistamAa ihrnistd. Liikkeelle saatta-
mammc vuorovaikutus oli koko ajan kuiynnissd.
Kaikki tiesivdt, ette jotakin tulisi tapahtumaan. Sen
mukaan mitii yleisririn kuuluvat osallistujat kuulivat
radiosta, he saattoivat kytkeytyii mukaan ja mennd
eri paikkoihin, liittyii toisten ihrnisten seuraan eri-
tyiseksi happeningiksi.

Tiillii ei ole mitddn tekemistd sen kanssa, ettiijoku
vain soittaa puhelimella tapahtumapaikalle. Sen
sijaan tehdiiiin asioita radion ja puhelimen konstru-
oiman ohjelmatapahtuman inspiroimana. Ikiiiin kuin
seuraisi televisiosta ruuanlaittoa ja osallistuisi siihen
tekemiillii itse samaan aikaan ruokaa kotona. Td-
miihiin on el6mdd, ei endd pelkiistiiiin televisiota.

Televisio toimii tavallisesti vain informointika-
navana, jonka viilityksellii pddset ndkemhdn asioita.
Mutta on eri asia saattaa ihmiset yhteen television
avulla, luoda heille yhteinen tapahtumien kehys,
jossa he voivatolla mukana reaaliaikaisesti, suorassa
ldhetyksessd. Trilloin voi ihmisille demonstroida,
mikd on mahdollista, ja samalla voi selittaa, miksi
se on mahdollista. Voi eldd tapahtumissa mukana ja
voimme puhua todellisesta dokumentoinnista.
Voimme luoda todellisia tapahtumia.ja niiden vtilisiii
todellisiayhteyksiii. Trillciin tapahtumia rakennetaan
ihmisille, jotta he voivat yhdessd osallistua niihin.
Ihmiset voivat osallistua uusien mediayhteyksien
avulla, esimerkiksi kuvapuhelimen ja television
viilityksellii.



Mutta ihmisillii tiiytyy olla aina jokin erityinen
syy osallistua, ja ohjelman on jollain tavalla
provosoitava ihmisii tuomaan tImI syynsii julki.
Eihiin ihminen ota esimerkiksi kuvapuhelinyh-
teyttii johonkin tuntemattomaan, ellei hiinellii
ole siihen jotakin erityistii syytii?

En puhu syistii sillii tasolla, ettd aina on olemassa
yksiniiisiii ihmisiii, jotka haluavat kontakteja. Voihan
motivaationa olla mycis se, etta on hauskaa pddstd
televisioon, se huvittaa ihmisiii. Tiillaiseen ohjel-
maan kuitenkin vdsyy pian. Niiin yksinkertaiset
syyt eivdt riita. Meidan tarkoituksemme on kiyttdd
televisiota erddnlaisen performanssin luomiseen.

Hotel Pompino oli vuorovaikutteinen tv-peli. Pe-
lissf, on tiirkeiiii voittaa, ja joku aina voittaa.
Teillii oli palkintona vapaa pdisy televisio-ohjel-
maan viidestd viitentoista minuutiksi. Yhden
tunnuslauseittenne mukaanhan " nyky-yhteiskun-
nan arvokkain hytidyke on piiiisy televisioon".
Mitii ihmiset tekivit, kun he voittivat itselleen
vapaata televisioaikaa?

Kun teimme tdmdn shown Amsterdamissa, voittaja
oli tietokonemyyjii, joka kdytti saamansa viisitoista
minuuttia tietokoneidensa mainostamiseen. Tiiiillii
Linzissd toisena ohjelmapiiiviind voittanut tyttri ei
sen sijaan kertakaikkiaan ymmdrtdnyt, mita mer-
kitsee voittaa televisioaikaa. Hzin alkoi itkeii heti
ldhetyksen jrilkeen. Hdn voitti, mutta ei voinut
kestdd ajatusta, ettd hiinellii oli nyt kiiytossiiiin
ilmaista tv-aikaa. Hiin ei uskaltanut eikd halunnut
kdyttdd saamaansa aikaa. Siispii hiin kieltiiytyi hyvin
yksinkertaisella tavalla: "Lahjoitan tv-ajan koko
tiimille!"

Jotkut ihmiset tietdvdt mitd sanoa, toiset eivdt.
Toiset ryhtyvdt heti mainostamaan jotakin tai sano-
vat jotakin, jonka kokevat muutoin tdrkedksi. Toiset
eivdt kerta kaikkiaan tieda, mitA sanoa ja tehd6,
miten kiiyttiid tv-vdlinettd itsensd ilmaisemiseen.
Kysymys on my6s tottumisesta televiossa olemi-
seen. Meistd onkin erittdin tiirkeiiii tehdd siitd nor-
maalia.

Ars Electronican ohjelmakirj assa sanotaan, ettii
Van Gogh TV ndkee television "uutena kansan-
taiteena''. Mitii se tarkoittaa?

Me teemme televisiotaidetta, performanssitelevisi-
ota. Olennaista on, ettd emme tee mitaan pysyviii
"taideteoksia", tuotteita. Sen sijaan luomme vuoro-
vaikutteisia tiloja, joihin ihmiset voivat osallistua.
Tavoitteenamme on kehittdd aina tietty ilmapiiri ja
toimintaympiiristo. Mikiili meidiin kohdallamme
puhutaan taideteoksesta, se viittaa liihinnii tiettyyn
ldhetyksen avulla tuottamaamme tunnelmaan. Kut-
summe ohjelmiamme tietyn ajatus- ja tilanneat-

moslddrin luomiseksi. Yritdmme saada ihmiset mu-
kaan tdhdn ilmapiiriin. Se on kuin jiirjestdisijuhlia,
joihin on luotava tietty tunnelma.

Juuri siitii olemme perimmSltddn kiinnostuneita,
olemme olleet itse asiassa jo viidentoista vuoden
ajan. Olemrne kiinnostuneita nimenomaan autent-
tisen, todellisen tunnelman luomisesta medioiden
avulla sekd sen tallentamisesta ja valittamisesta.
Olennaista on tapahtumahetki, tuntu siit5, ettii kaikki
tapahtuu nyt valiftomasti. Ja sitten se on jo kadonnut.

H aas tattelttn toim ittanee t H a nnu E eri kci i n en. Martt i
Lahti ja Jukka Sihvonen.
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